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DAMES EN HEREN,

De Commissie voor Welzijn, Gezondheid en Gezin
behandelde het voorstel van resolutie van de heer
Johan Malcorps, mevrouw Yolande Avontroodt en
de heren Freddy De Vilder en Kris Van Dyck,
betreffende de band tussen milieuvervuiling en
hormonale stoornissen, inzonderheid vruchtbaar-
heidsstoornissen bij de mens op 10 december 1997,
6 januari, 6 juli en 8 oktober 1998.

In het kader van de bespreking werd op 11 decem-
ber 1997 een hoorzitting georganiseerd met ver-
schillende vertegenwoordigers van de wetenschap-
pelijke wereld en van de milieuorganisatie Green-
peace. Voor het verslag daarvan wordt verwezen
naar de bijlage.

1. Inleidende uiteenzettingen door indieners

a. Uiteenzetting door de heer Johan Malcorps

De bedreiging van de mannelijke vruchtbaarheid
staat in de actualiteit. Rond deze tijd komt er zelfs
een noodconferentie van de VN daarrond samen.
Agalev wil niet aan doemdenken doen. De proble-
men die zich stellen zijn reëel, maar kunnen effec-
tief voorkomen worden. Maar dan mag men de
dingen niet op hun beloop laten. Daarom vraagt
Agalev aan alle democratische partijen om drin-
gend mee een resolutie te stemmen met voorstel-
len voor meer onderzoek, maar vooral voor con-
crete actie.

Vruchtbaarheidsproblemen

De kwaliteit van het sperma vermindert. Op vijftig
jaar tijd zou de kwaliteit met de helft gedaald zijn.
Op dit ogenblik wordt algemeen aangenomen dat
milieuvervuiling daarbij een belangrijke rol speelt.
Bepaalde stoffen in het milieu verstoren de wer-
king van hormonen in het lichaam. Ze nemen bij-
voorbeeld de plaats in van vrouwelijke geslachts-
hormonen of oestrogenen en ontregelen heel de
hormonale werking van het lichaam.

Over de werking van deze pseudo-oestrogene stof-
fen bij dieren is al veel bekend. Zowel in de natuur
als bij dierproeven blijkt dat mannetjes vrouwelij-
ke eigenschappen aankweken, dat de voortplanting
belemmerd wordt.

Ook mensen blijken gevoelig te zijn voor het effect
van deze pseudo-oestrogenen. Dat bleek op

momenten dat mensen per ongeluk blootgesteld
werden aan een hoge dosis van dergelijke stoffen.
De verstoring van de hormonale werking heeft niet
alleen invloed op de kwaliteit van zaadcellen. Het
gaat om een hele reeks van voortplantingsfuncties.
Ook bij vrouwen. Want bij vrouwen zijn pseudo-
oestrogene stoffen mee verantwoordelijk voor het
ontstaan van borstkanker en voor andere kankers
van de vagina of van eierstokken. En voor
onvruchtbaarheid, ook bij vrouwen. Problemen bij
de man betreffen niet alleen de kwaliteit van het
zaad, maar ook afwijkingen aan de penis, het niet
indalen van teelballen, kanker aan de teelballen, en
zelfs prostaatkanker.

In welke mate de terugval van het aantal geboor-
ten de voorbije jaren met deze reeks van proble-
men te maken heeft, valt voorlopig niet te zeggen.

Verstoring van andere hormonale evenwichten

Het gaat ook om meer dan enkel vruchtbaarheids-
problemen. Ook andere hormonen en lichaams-
functies worden door deze vreemde stoffen ontre-
geld. Vooral kinderen in ontwikkeling, in de moe-
derschoot of vlak na de geboorte, zijn erg gevoelig
voor deze gifstoffen. Op precaire momenten in de
ontwikkeling van een foetus kunnen zeer kleine
hoeveelheden genoeg zijn om blijvende schade aan
te richten. Het gevolg is dan een waaier van pro-
blemen zoals een lager geboortegewicht en groei-
vertraging, leer- en gedragsstoornissen bij kinde-
ren, verminderde intelligentie, verstoring van het
immuniteitsstelsel en dus een toename van het
aantal infectieziekten.

Nood aan chemische hygiëne

Om welke stoffen gaat het dan juist? Het gaat om
stoffen die veelvuldig voorkomen en gebruikt wor-
den rondom ons. Er zijn de bestrijdingsmiddelen
zoals insecticiden; de middeltjes die we thuis
gebruiken in anti-muggen-verdampers of tapijten-
reinigers; resten van bestrijdingsmiddelen uit de
landbouw in ons voedsel en water. De concentra-
ties die we aantreffen zijn niet echt veilig als we
naar effecten op het niveau van hormonen kijken.
Bovendien blijkt dat verschillende middelen samen
nog meer effect hebben dan elk afzonderlijk. Dat
geldt bijvoorbeeld voor pesticiden als endosulfan
en dieldrin.

Daarnaast zijn er de (normaal gezien verboden)
synthetische groeimiddelen in de veeteelt, PCB’s
(chemicaliën gebruikt in transformatoren), dioxi-
nes (die vrijkomen in verbrandingsovens), week-
makers voor plastics, bestanddelen van wasmidde-
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len en cosmetica, zware metalen, bepaalde stoffen
in de uitlaatgassen van onze auto’s ...

Nood aan meer onderzoek, maar vooral meer pre-
ventieve actie 

De Groenen vragen dat er dringend meer onder-
zoek zou komen naar de effecten van al deze stof-
fen op de gezondheid, op het milieu. Het kan niet
dat de overheid al die vreemde stoffen maar laat
circuleren, zonder dat ze echt goed gekend zijn. De
bewijslast moet omgekeerd worden : de industrie
moet bewijzen dat stoffen onschadelijk zijn, vooral-
eer die op de markt gebracht worden. En het op
grote schaal verspreiden van nieuwe chemische
stoffen, waarvan de effecten nooit echt voorspel-
baar zijn, moet hoe dan ook beperkt worden. Het is
immers de vraag of al die nieuwe stoffen wel echt
baat brengen, zelfs louter economisch bekeken. Als
bewezen is dat bepaalde stoffen echt schadelijk
zijn, dan moeten ze ook uitgebannen worden. Er
moet werk gemaakt worden van een politiek van
“chemische hygiëne” : er mogen geen stoffen
geduld worden in de onmiddellijke omgeving die
niet echt betrouwd kunnen worden.

Zelfs als men vandaag het vrijkomen van dit soort
van stoffen stopt, blijft er heel wat vervuiling han-
gen in het milieu. Het gaat immers om stoffen die
moeilijk afbreken. Daarom zijn ook andere pre-
ventieve acties nodig.

Waar problemen vroegtijdig kunnen ontdekt en
voorkomen worden, moet dat ook gebeuren. Bij
het medisch schooltoezicht kunnen vruchtbaar-
heidsproblemen bij jongens op jeugdige leeftijd
vastgesteld worden. Men moet dringend middelen
vrijmaken voor methoden om hormoonverzieken-
de stoffen uit het milieu te verwijderen, en om
mensen die aan vruchtbaarheidsproblemen lijden,
beter te helpen met aangepaste hormonale behan-
delingen. Voor dit alles moet een serieus actiepro-
gramma opgezet worden. Dan kunnen er op korte
termijn ook echt resultaten geboekt worden. Dan
zal er geen reden zijn voor onheilsprofetieën.

b.Uiteenzetting door mevrouw Yolande Avontroodt

Aanleiding tot de discussie was de Deense studie
van Skakkebaek e.a. (1992) waarin gesteld wordt
dat gedurende de laatste 50 jaar de “semenkwali-
teit” erop is achteruit gegaan. Concreet stelt men
een matige daling vast van het ejaculaatsvolume en
een behoorlijke daling van de concentratie. Deze
studie wordt in wetenschappelijke middens met
enige reserve bekeken. Er is geen internationale

consensus, maar toch zijn een aantal bedenkingen
zeker op hun plaats.

Wat het lid meer opvalt dan “de gemiddelde ach-
teruitgang van het semen van de gemiddelde man”,
is dat zich in de jongere populatie een welbepaalde
groep als subfertiel aftekent, en dat deze groep
heus niet zo klein is (7 tot 10 %). Is dit enkel een
gevolg van de gestegen aandacht voor het pro-
bleem subfertiliteit of speelt het milieu hier toch
een belangrijke rol? De belangrijke regionale ver-
schillen alsmede incidenten en vaststellingen uit
het dierenrijk, doen een milieufactor vermoeden.
Naast leef- en eetgewoonten (obesitas) worden
xeno-oestrogenen hier vooral met de vinger gewe-
zen. Er bestaan echter duizenden organische mole-
culen die mogelijks oestrogene of anti-androgene
effecten hebben, maar waarvan het gevaar niet is
aangetoond of zelfs niet is onderzocht.

Een andere aanduiding dat mogelijks hormonale
inwerking van chemicalia uit onze omgeving een
rol zouden spelen, is de gelijktijdige toename van
afwijkingen van de genitalia, zoals cryptorchidie,
hypospadias en testistumoren. Hoewel er enkel
vermoedens zijn en geen bewijzen, is een doorge-
dreven milieubewustheid dus zeker op zijn plaats.

Tot slot moeten ook niet alleen de problemen bij
de man worden belicht. Fertiliteit is immers een
aangelegenheid van een koppel. Naast de invloed
van het milieu, die ook op de vrouw speelt, stelt
men vast dat de prestatie en emancipatiemaat-
schappij ervoor zorgt dat kinderwens en zwanger-
schap zich duidelijk op hogere leeftijd (30+) begin-
nen te manifesteren, op een moment dat de vrouw
haar vruchtbaarste levensdeel reeds door is. Ook
deze factor speelt meer en meer een rol in de
(secundaire) fertiliteitsproblematiek.

Dat de mannelijke vruchtbaarheid acuut gevaar
loopt, is nog zeker niet onomstotelijk bewezen,
maar er zijn zeker argumenten om zich ongerust te
maken.

Fertiliteit is echter meer dan semenkwaliteit alleen,
en het is het samenspel van leefgewoonten, voe-
ding, milieu, en de socio-economische omgeving
die haar geleidelijk aantast. Op zich maakt de ver-
minderde, maar doelgerichte procreatie “à la carte”
misschien wel deel uit van het nieuwe maatschap-
pijbeeld.

De chemische vervuiling echter mag zeker niet
aanvaard worden als eigen aan de moderne con-
sumptiemaatschappij en moet ons sterk verontrus-
ten, omdat ze niet alleen de fertiliteit en de procre-
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atiemogelijkheden aantast, maar zelfs ook de
goede ontwikkeling en de gezondheid van het
mannelijke genitaal apparaat.

2. Bespreking

– Op basis van de op de hoorzitting gemaakte
bedenkingen heeft de heer Johan Malcorps amen-
dementen ingediend. Een amendement A strekt
ertoe vóór de vragen aan de Vlaamse regering een
nieuw deel in te voegen, met de elementen waar-
mee in dit voorstel van resolutie rekening wordt
gehouden. Volgens het amendement houdt het
Vlaams Parlement in een punt 1° rekening met de
niet aflatende stroom van wetenschappelijke publi-
caties in verband met de mogelijke band tussen
schadelijke stoffen in het milieu en de verstoring
van hormonale lichaamsfuncties bij mensen en die-
ren, ook al zijn niet al deze studies éénduidig. In 2°
wordt rekening gehouden met de vaststellingen in
Vlaanderen over de dalende kwaliteit van het sper-
ma, maar ook wat betreft de reëel toegenomen in-
fertiliteit en het toegenomen beroep op medisch
geassisteerde bevruchtingstechnieken en fertili-
teitscentra. In 3° wordt rekening gehouden met het
leed van veel ouderparen die hun kinderwens niet
of slechts na veel inspanningen kunnen waarma-
ken. In 4° ten slotte wordt rekening gehouden met
de toenemende belasting die een toenemende in-
fertiliteit en een toenemend beroep op kunstmati-
ge voortplantingstechnieken en de daarmee ver-
bonden toename van het aantal meerlingenzwan-
gerschappen op termijn kan inhouden voor de
volksgezondheid enerzijds en voor de financiering
van de gezondheidszorg anderzijds (Stuk 551
(1996-1997) - Nr. 2).

– Een amendement B van dezelfde indiener strekt
ertoe in de eerste streep (vragen aan de Vlaamse
regering), 1° te vervangen door wat volgt : “1° vol-
doende middelen vrij te maken voor verder onder-
zoek naar alle factoren die kunnen leiden tot hor-
monale stoornissen zoals vruchtbaarheidsproble-
men bij de mens, met bijzondere aandacht voor de
invloed van zogenaamde xeno-oestrogene stoffen
aanwezig in het milieu ;” (ibid.).

– Een amendement C van dezelfde indiener strekt
ertoe in de eerste streep, 2° te vervangen door wat
volgt : “2° in het kader van de keuze voor een
“schone productie” onmiddellijk een halt toe te
roepen aan het vrijkomen, de verspreiding en het
gebruik van stoffen waarvan bewezen is of op basis
van voldoende wetenschappelijke studies sterk ver-
moed wordt, dat ze de hormonale werking bij de

mens verstoren en de vruchtbaarheid bedreigen,
zodat voor deze stoffen zo snel mogelijk een zero-
emissie-objectief bereikt wordt ;” (ibid.).

– Een amendement D van dezelfde indiener strekt
ertoe in de eerste streep een 2°bis in te voegen, dat
luidt als volgt : “2°bis inzonderheid de aanbevelin-
gen door het Europees Milieu Agentschap inzake
de lijst van toe te laten pesticiden na te volgen en
te verdedigen ;” (ibid.).

– Een amendement E van dezelfde indiener strekt
ertoe in de eerste streep een 4°bis en een 4°ter
invoegen, die luiden als volgt : “4°bis een actiepro-
gramma op te nemen in het Vlaams Milieubeleids-
plan om het vrijkomen van stoffen met een oes-
trogene werking uit waterzuiveringsstations, zoals
onder meer nonylfenolen, nader te onderzoeken en
in te perken ; 4°ter een actieprogramma op te
nemen in het Vlaams Milieubeleidsplan om verder
onderzoek te verrichten naar de vervuiling van de
bodem in sommige streken met zware metalen en
gezondheidsproblemen, waaronder problemen met
de vruchtbaarheid ;” (ibid.).

– Een amendement F in de tweede streep, 1°, van
dezelfde indiener strekt ertoe een preventiepro-
gramma, behalve aan de huisartsen en PMS, ook
tot de scholen te richten (ibid.).

– Een amendement G strekt ertoe in de tweede
streep een 3°bis in te voegen, dat luidt als volgt :
“3°bis de nodige initiatieven te nemen op het vlak
van een goede gezondheidsvoorlichting en een
open communicatie rond deze problemen ten aan-
zien van het grote publiek ;” (ibid.).

De heer Johan Malcorps benadrukt dat het pro-
bleem zeer acuut is. Nieuwe onderzoeksgegevens
bevestigen dat. Bij fauna en flora is een duidelijke
verschuiving van de seksratio aangetoond. Neder-
lands onderzoek heeft een duidelijk de band
gelegd met het gebruik van pesticiden. Gegevens
uit de VS wijzen op een vervroeging van de eerste
menstruatie bij meisjes. Nieuw onderzoek in Cali-
fornië duidt overal op een significante daling van
het aantal zaadcellen. Het lid noemt verder nog
enkele merkwaardige vaststellingen op om aan te
tonen dat het probleem werkelijk acuut is.

Mevrouw Veerle Heeren, verslaggever, zegt veront-
rust te zijn door het feit dat onvruchtbaarheid
doorgegeven wordt aan de volgende generatie. De
toenemende toepassing van medische vruchtbaar-
heidstechnieken is een zware belasting voor de
sociale zekerheid en de financiering van de
gezondheidszorg. Volgens mevrouw Heeren heeft

5 Stuk 551 (1996-1997) – Nr. 4



de hoorzitting duidelijk gemaakt dat preventie
essentieel is. Om een preventiebeleid tegen
onvruchtbaarheid te kunnen voeren, is het nodig
de oorzaken te kennen. De fractie van de spreker
staat achter het voorstel van resolutie die in essen-
tie een vraag is om meer middelen voor weten-
schappelijk onderzoek. Mevrouw Veerle Heeren
heeft wel samen met met de heer Bart Vanden-
driessche amendementen ingediend om in de reso-
lutie de link naar het Europese niveau te leggen.
Jaarlijks worden in ons land 10 miljoen ton chemi-
sche producten gebruikt. 10 à 15 miljoen producten
zijn gekend. 50.000 à 100.000 chemicalieën zouden
schadelijke effecten kunnen hebben op de gezond-
heid van de mens en op het leefmilieu. Meer ken-
nis en chemische hygiëne is dus onontbeerlijk. Er
zijn te weinig (eco)toxicologische gegevens over
deze stoffen bekend. Op Europees niveau is op dat
vlak een inhaalbeweging aan de gang, in eerste
instantie in verband met de producten die in grote
volumes geproduceerd worden en die een carcino-
geen of mutogeen karakter hebben. Een onder-
zoek naar alle mogelijke neveneffecten kost per
stof al gauw 80 à 600 miljoen frank en neemt tus-
sen 2 en 10 jaren in beslag. Een dergelijk onder-
zoek moet dus op een zo hoog mogelijk beleidsni-
veau worden gelanceerd en gevolgd. Het Vlaams
en het Belgische niveau is te beperkt om deze pro-
blematiek efficiënt aan te pakken, vindt de spreker.
De middelen die Vlaanderen daartoe kan uittrek-
ken, zijn nuttig, maar verdwijnen in het niet in ver-
gelijking met de middelen die nodig zijn om op ter-
mijn resultaten op te leveren. In de Europese Com-
missie is er het voorstel om vanaf 1 januari 1999
van start te gaan met een communautair actiepro-
gramma over ziekten die samenhangen met de ver-
ontreiniging van het leefmilieu. België moet zich
daarin inschakelen, meent de verslaggever. Via het
Europees Parlement en de Raad van Ministers
moet men het beleid richting geven of bijsturen.
Iedere partij kan de eigen fractie in het Europees
Parlement daaromtrent mobiliseren. Dat Vlaande-
ren eigen milieunormen omtrent chemische stoffen
zou uitvaardigen die van de Europese normen
afwijken, is overigens ook zo goed als uitgesloten,
vervolgt het lid.

– De amendementen A (bij de eerste streep, twee-
de regel), B (bij de tweede streep, 2°) en C (bij de
tweede streep, 3°) van mevrouw Veerle Heeren en
de heer Bart Vandendriessche strekken ertoe
wetenschappelijk onderzoek over de problematiek
ook in overleg met de Europese overheden, of in
Europees perspectief te voeren (Stuk 551 (1996-
1997) - Nr. 2).

Mevrouw Veerle Heeren heeft wel bedenkingen bij
sommige elementen van de amendementen die de
heer Johan Malcorps ingediend heeft. De heer
Malcorps vraagt een actieprogramma op te nemen
in het Vlaams Milieubeleidsplan om het vrijkomen
van stoffen met een oestrogene werking uit water-
zuiveringsstations nader te onderzoeken en in te
perken. Impliceert dat dan dat men in Vlaanderen
alle vrouwen zal aanmoedigen om geen voorbe-
hoedsmiddelen te nemen ? Verder vraagt de heer
Malcorps in zijn amendementen een actieprogram-
ma in het Vlaams Milieubeleidsplan op te nemen
om verder onderzoek te verrichten naar de vervui-
ling van de bodem in sommige streken met zware
metalen. Zijn zware metalen hormonenversto-
rend ? Het lid geeft toe geen deskundige te zijn.
Ten slotte wenst mevrouw Veerle Heeren van de
minister te weten of er voor de uitvoering van de
resolutie ook middelen ter beschikking gesteld
kunnen worden. Zoniet heeft het voorstel van
resolutie weinig zin.

De heer Johan Malcorps sluit zich grotendeels aan
bij de opmerkingen van mevrouw Heeren over het
Europese aspect. Men zou zelfs naar een nog hoger
niveau kunnen gaan, nl. dat van de Verenigde
Naties. De aanleiding van dit voorstel van resolutie
was overigens de vaststelling van een internationa-
le conferentie in de schoot van de VN dat het pro-
bleem zeer acuut wordt. De heer Malcorps stemt
volledig in met de amendementen van de CVP-
fractie. De onderzoeksinspanningen moeten inder-
daad gecoördineerd worden. Dat neemt niet weg
dat Vlaanderen een reële inspanning kan doen, in
internationaal verband. In het kader van het
MINA-plan werd in de commissie Leefmilieu
gediscussieerd over een speciaal programma voor
chemische hygiëne. Dit programma leidt echter een
sluimerend bestaan. Voor dat programma was spra-
ke van een kostprijs van 500 miljoen frank, een
inspanning die vergelijkbaar is met die van bv.
Nederland.

Verder gaat de heer Johan Malcorps in op de pun-
ten van kritiek van mevrouw Heeren. Zware meta-
len hebben wel degelijk een hormoonverstorende
effect. Dat heeft prof. D’Hooghe (KUL) duidelijk
gezegd op de hoorzitting. Bij het vrijkomen van
stoffen met een oestrogene werking uit waterzuive-
ringsstations gaat het vanzelfsprekend niet over de
pil, vervolgt de heer Malcorps. Het gaat wel om
nonylfenolen die bijvoorbeeld in wasmiddelen aan-
wezig zijn. Hij verwijst naar de uitspraken van prof.
Comhaire op de hoorzitting. Er moet onderzocht
worden of daar geen preventieve maatregelen
getroffen kunnen worden.
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Mevrouw Yolande Avontroodt sluit zich aan bij de
vorige sprekers wat het Europese perspectief
betreft. Bij de amendementen van de heer Mal-
corps heeft het lid bezwaren tegen het toevoegen
van een 4° in de overwegingen waarbij gewezen
wordt op de toenemende belasting van de volksge-
zondheid en de financiering van de gezondheids-
zorg door de toename van kunstmatige voortplan-
tingstechnieken. Mevrouw Avontroodt vindt dat dit
punt een veel ruimer debat aanraakt, ondermeer
over de financieringsproblematiek.

Verder vindt het lid dat in een resolutie geen verre-
gaande maatregelen genomen kunnen worden op
basis van vermoedens. Het lid verwijst naar amen-
dement C van de heer Malcorps dat in de eerste
streep 2° wil vervangen.

– Samen met mevrouw Veerle Heeren dient
mevrouw Avontroodt twee subamendementen in
op door de heer Malcorps ingediende amendemen-
ten (Stuk 551 (1996-1997) - Nr. 3). Een eerste suba-
mendement A strekt ertoe 4° te schrappen in de
tekst voorgesteld door amendement A van de heer
Malcorps. Een tweede subamendement B strekt
ertoe in de bij amendement C voorgestelde tekst
van 2° de woorden “of op basis van voldoende
wetenschappelijke studies sterk vermoed wordt,”
te schrappen.

Een ander punt van kritiek van mevrouw Avont-
roodt betreft het amendement waardoor een pre-
ventieprogramma, behalve aan de huisartsen en
PMS, ook aan de scholen gericht wordt. Het lid
acht het niet wenselijk ook de scholen daarbij te
betrekken als al het PMS betrokken wordt, dat zich
toch inhoudt met medische aangelegenheden.

De heer Malcorps wenst te reageren op de opmer-
king van mevrouw Avontroodt over de “vermoe-
dens”. Het gaat hier om wetenschappelijk onder-
bouwde vermoedens. Als op basis van concrete
vaststellingen blijkt dat er risico’s zijn voor de
gezondheid, moet men voorzichtigheid aan de dag
leggen, ook al is het risico niet honderd percent
wetenschappelijk bewezen. Een politieke overheid
moet beslissingen nemen, vooraleer er honderd
percent wetenschappelijke zekerheid is. Dat is
inherent aan het voorzorgsprincipe.

Vruchtbaarheid is uiteraard belangrijk voor het in
stand houden van een gemeenschap, zegt mevrouw
Wivina Demeester-De Meyer, Vlaams minister van
Financiën, Begroting en Gezondheidsbeleid. Het is
dan ook belangrijk signalen over een wijziging van
de reproductiecapaciteit ernstig te nemen. Het al
dan niet dalen van de vruchtbaarheid blijft evenwel

controversieel. Alhoewel vandaag de dag sterk de
nadruk gelegd wordt op milieu-invloeden is de oor-
zaak van onvruchtbaarheid veelal multifactorieel:
factoren uit het algemene en arbeidsmilieu kunnen
een rol spelen naast erfelijke predispositie, genitale
aandoeningen, elementen uit de levensstijl zoals
tabak, kleding, alcohol enzovoort. Verder spelen
ook maatschappelijke elementen een mogelijke
rol. Hierbij denkt de minister aan het verdwijnen
uit de taboesfeer van onvruchtbaarheid, het grote
aanbod aan fertiliteitscentra en de toegenomen
leeftijd van het eerste moederschap op een leeftijd
waarbij de vruchtbaarheid niet meer op het maxi-
male peil is. Dat betekent dat ook moet worden
nagedacht over het induceren van zwangerschap-
pen. De minister is wel van oordeel dat de discussie
over de kostprijs los moet worden gezien van de
vruchtbaarheidsproblemen ten gevolge van het
leefmilieu.

In de pers heeft de achteruitgang van de mannelij-
ke vruchtbaarheid reeds veel aandacht gekregen,
vervolgt de minister. Blijkbaar is deze informatie
enkel gebaseerd op de conclusies van een meta-
analyse van 1992. De eindconclusie van die uitge-
voerde meta-analyse over een periode van onge-
veer 50 jaar (1938-1991) was dat er een daling van
de gemiddelde spermaconcentratie en het gemid-
delde spermavolume kan worden waargenomen. In
1995 kwam er felle kritiek op deze eindconclusie :
heranalyse toonde immers aan dat voor de periode
1938-1970 geen betrouwbare conclusies mogelijk
waren. Vanaf 1970 tot 1991 werd geen significante
verandering van de spermaconcentratie waargeno-
men. Zo stelde prof. Comhaire vroeger dit jaar dat
het voor het eerst in 20 jaar weer beter gaat met de
vruchtbaarheid van de Vlaamse man. Volgens de
minister blijkt uit zijn onderzoek te Gent dat de
beweeglijkheid van het sperma van kandidaat-
spermadonoren voor het eerst in 20 jaar, in 1997 is
verbeterd. De beweeglijkheid is de belangrijkste
indicator om de vruchtbaarheid te meten. Dit is
geen absoluut voorbarig gejuich, maar mogelijk
een teken dat de trend is omgebogen. De verbete-
ring van de kwaliteit is volgens prof. Comhaire toe
te schrijven aan de maatregelen die de overheid
heeft genomen, ondermeer door bepaalde stoffen
uit het milieu te halen.

De minister meent dus geen voorbarige conclusies
te mogen trekken. Permanent wetenschappelijk
onderzoek is echter noodzakelijk. Op Vlaams,
federaal en Europees niveau worden op dat vlak al
heel wat wetenschappelijke activiteiten ontwik-
keld. Op verschillende niveaus worden projecten
ondersteund. Inzake de financiering zijn op Vlaams
niveau verschillende administraties betrokken. Zo
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is het onderzoek naar verwijderingsmogelijkheden
van xeno-oestrogenen uit het milieu - vermoedelijk
denkt men hier onder meer aan waterzuiveringsin-
stallaties - een zaak voor de milieu-administratie,
terwijl fundamenteel onderzoek de bevoegdheid is
van wetenschapsbeleid.

Chemische hygiëne is een mooi streefdoel, maar
zeker niet gemakkelijk te realiseren, zegt de minis-
ter verder. Heel wat van de voorstellen in de reso-
lutie behoren tot het productenbeleid, wat een
terecht aandachtspunt is binnen een streven naar
chemische hygiëne. De vraag kan gesteld worden
of er bijvoorbeeld geen herziening moet gebeuren
van de erkenning van sommige op de markt zijnde
chemische producten, zoals bijvoorbeeld de pestici-
den in Scandinavië. Hoe dan ook is het producten-
beleid federaal, zodat Vlaanderen op dit vlak
alleen kan aansturen op overleg en actie, maar
daadwerkelijk zelf geen beslissingsmacht heeft.

Het voorzorgsprincipe, waarbij niet gewacht wordt
op een absoluut sluitend bewijs voor de toxiciteit
van een bepaald product, vooraleer beschermende
maatregelen genomen worden, kan op verschillen-
de niveaus toegepast worden. Hier is opnieuw het
productenbeleid belangrijk, doch ook de geweste-
lijke milieureglementering kan vanuit een gewet-
tigde voorzichtigheid vertrekken.

De minister kan de commissie meedelen dat de
minister van Leefmilieu haar geïnformeerd heeft
over verschillende impulsen die gegeven worden
om enerzijds de verontreiniging door deze stoffen
terug te dringen, en anderzijds het verband tussen
milieuvervuiling en volksgezondheid in beeld te
brengen. Het gaat met name om het in het door de
Vlaamse regering goedgekeurde milieubeleidsplan,
onder hoofdstuk 6 “verspreiding van milieugevaar-
lijke stoffen” waarbij diverse acties werden opge-
nomen om een bijkomende impuls te geven aan de
vermindering van de emissies van milieugevaarlij-
ke stoffen. In actie 37 van het MINA-plan 2 wordt
de opmaak van een impulsprogramma “Milieuge-
vaarlijke stoffen” vooropgesteld. In het kader van
dit programma zullen onder meer onderzoeken
worden uitgevoerd naar de effecten van milieuge-
vaarlijke stoffen op de volksgezondheid met bij-
zondere aandacht voor de pseudo-oestrogene
effecten van een aantal persistente organische pol-
luenten. De kostprijs van deze niet bindende actie
werd geraamd op 135 mio frank. In het kader van
het programma beleidsondersteunend onderzoek
werd de uitvoering van deze actie als onderzoeks-
thema ingediend. In 1998 zal het VITO in opdracht
van de VMM een onderzoek uitvoeren om de
luchtstalen toxicologisch te karakteriseren.

Tenslotte en niet minder belangrijk vraagt de
minister de aandacht van de commissie voor het
initiatief tot het onderzoek met betrekking tot de
relatie milieu en gezondheid, waarvan de Vlaamse
regering de procedure goedkeurde. Hierbij wordt
de start gegeven aan een permanent onderzoek
naar mogelijke milieugerelateerde gezondheids-
fenomenen voor heel Vlaanderen. Dit behelst een
toxicologisch en een epidemiologisch deel, samen
met een opleidingsdeel voor medisch milieukundi-
gen. Bij het toxicologisch deel wordt werk
gemaakt, na beoordeling van een ingediend con-
cept, van een proeffase. Daarbij moeten de
omschrijving van de op te sporen agentia, de dia-
gnostische en analytische methodes hiervoor, en de
haalbaarheid van het onderzoek op bevolkingsni-
veau worden uitgetest, zowel voor het bepalen van
referentiewaarden voor Vlaanderen, als voor het
onderzoek in mogelijke risicozones.

In een epidemiologisch deel worden dan de infor-
matiebronnen en -registers waarover Vlaanderen
beschikt, op korte termijn geëvalueerd, met het
oog op het aanduiden van mogelijke hiaten van
milieugerelateerde gezondheidsfenomenen. De
verfijnde registratie van deze fenomenen moeten
leiden tot het afleiden van trends en van mogelijke
afwijkingen. Het is duidelijk dat zowel de aanwe-
zigheid (door blootstelling) als de mogelijke effec-
ten van hormoonontregelende producten, in dit
onderzoek zullen voorzien worden. De combinatie
van deze twee sporen zal Vlaanderen een exact
beeld geven van de gezondheidstoestand van de
Vlaming, zegt de minister, samen met een duidelijk
beeld van de reële blootstelling. Daarvoor wordt in
1998, en ook volgende jaren, 50 miljoen frank uit-
getrokken. De minister onderstreept dat conclusies
uit dit permanent onderzoek en de daaraan gekop-
pelde politieke beslissingen pas genomen kunnen
worden over een langere periode (10 jaar).

Wat de preventieprogramma’s ten aanzien van
PMS betreft (tweede streep van de vragen aan de
Vlaamse regering), merkt de minister op dat PMS
reeds aandacht besteedt aan het opsporen van aan-
doeningen die aanleiding kunnen geven tot
onvruchtbaarheid.

Mevrouw Yolande Avontroodt vindt het gezond-
heidsonderzoek dat de minister start, een zinvol
project maar het lid wenst haar twijfels uit te spre-
ken over de concrete aanpak. De minister ant-
woordt dat de concrete invulling ervan tot de taak
van de wetenschappers hoort.

De heer Johan Malcorps drukt zijn waardering uit
voor het grootschalig gezondheidsonderzoek. (Hij
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wenst hier niet terug te komen op de discussie
inzake de ISVAG-verbrandingsoven.) De indiener
wenst terug te komen op de essentie van voorlig-
gend voorstel van resolutie, namelijk de milieuge-
relateerde hormonale stoornissen, inzonderheid
vruchtbaarheidsproblemen. Wat in het algemeen
geldt voor de relatie tussen vervuiling en gezond-
heidsproblemen geldt hier in het bijzonder : een
causale relatie aantonen is zeer moeilijk, maar ze
ontkennen evenzeer. Het eventueel erkennen van
de grenzen van het wetenschappelijk onderzoek op
dit ogenblik moet ons nopen tot de nodige voor-
zichtigheid als er toch duidelijke indicaties zijn.
Dat voorbehoud is in de resolutie ingebouwd. Men
kan evenmin ontkennen dat het wetenschappelijk
onderzoek voor een aantal stoffen redelijk ver
gevorderd is. Onderzoeken op basis van dierproe-
ven en in de vrije natuur hebben duidelijke hor-
moonverstorende effecten vastgesteld. Er is inder-
daad discussie in de wetenschappelijke wereld over
de mannelijke vruchtbaarheid. Het onderzoek van
Skakkebaek en andere van 1992 werd in vraag
gesteld. In 1997 echter is men terug tot de vaststel-
ling gekomen dat het aantal zaadcellen daalt. De
discussie zal nog voortduren, maar politici hebben
de verantwoordelijkheid daar specifiek aandacht
aan te schenken, ook binnen het onderzoek dat de
minister start. Niet alleen moeten bepaalde black-
points in het oog gehouden worden ; in het alge-
meen moet in het kader van de actieprogramma’s
van het milieubeleidsplan stofgericht onderzoek
uitgevoerd worden. Het is belangrijk dat met het
voorstel van resolutie een signaal gegeven wordt,
meent de heer Johan Malcorps.

Nadat hij de opmerkingen van de commissieleden
gehoord heeft, besluit de heer Johan Malcorps zo
veel mogelijk bij de oorspronkelijke tekst van het
voorstel van resolutie te blijven. Hij trekt zijn
amendementen B tot G (551/2) in. Hij geeft toe dat
de amendementen over de oestrogene werking van
waterzuiveringsstations en over het onderzoek
naar zware metalen in de bodem misschien te veel
in detail gaan. Wat amendement A, 4° betreft,
beaamt de indiener dat de druk op de financiering
van de gezondheidszorg een afgeleid probleem is.
4° van dit amendement trekt hij dan ook in.

3. Stemming

Het amendement A (551/2) van de heer Johan
Malcorps, waarvan 4° ingetrokken is, wordt una-
niem aangenomen met 10 stemmen. Subamende-
ment A (551/3) van mevrouw Yolande Avontroodt

en mevrouw Veerle Heeren op dit amendement is
zonder voorwerp geworden.

Amendement A (551/2) van mevrouw Veerle Hee-
ren en de heer Bart Vandendriessche wordt aange-
nomen met dezelfde stemuitslag.

De heer Johan Malcorps heeft zijn amendementen
B, C, D, E, F en G (551/2) ingetrokken. Subamen-
dement B (551/3) van mevrouw Yolande Avont-
roodt en mevrouw Veerle Heeren op amendement
C is dus zonder voorwerp geworden.

De amendementen B en C (551/2) van mevrouw
Veerle Heeren en de heer Bart Vandendriessche
worden unaniem aangenomen met 10 stemmen.

Het voorstel van resolutie, aldus geamendeerd,
wordt unaniem aangenomen met 10 stemmen.

De verslaggevers, De voorzitter,

Ria Trees
VAN DEN HEUVEL MERCKX-VAN GOEY
Veerle
HEEREN
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TEKST AANGENOMEN DOOR DE COMMISSIE

Het Vlaams Parlement,

– rekening houdend

1° met de niet aflatende stroom van weten-
schappelijke publicaties in verband met de
mogelijke band tussen schadelijke stoffen in
het milieu en de verstoring van hormonale
lichaamsfuncties bij mensen en dieren, ook
al zijn niet al deze studies eenduidig ;

2° met de vaststellingen gedaan in Vlaanderen
wat betreft de dalende kwaliteit van het
sperma, maar ook wat betreft de reëel toege-
nomen infertiliteit en het toegenomen
beroep op medisch geassisteerde bevruch-
tingstechnieken en fertiliteitscentra ;

3° met het leed van veel ouderparen die hun
kinderwens niet of slechts na veel inspannin-
gen kunnen waarmaken ;

– vraagt aan de Vlaamse regering, waar nodig in
overleg met de federale en Europese overhe-
den,

1° in het kader van een gecoördineerd onder-
zoek rond de relatie milieuvervuiling en
gezondheid, voldoende middelen vrij te
maken voor verder onderzoek naar de
invloed van milieuverontreiniging op hormo-
nale stoornissen, inzonderheid op vrucht-
baarheidsproblemen bij de mens veroor-
zaakt door zogenaamde xeno-oestrogene
stoffen ;

2° dringend werk te maken van een programma
om de risico's veroorzaakt door die stoffen
te beheersen, door het verbieden van het
gebruik van stoffen waarvan bewezen is dat
ze de hormonale werking bij de mens versto-
ren en onder meer de vruchtbaarheid bedrei-
gen ;

3° een gezamenlijke campagne op te zetten ter
herevaluatie van de toelating en de norme-
ring van stoffen die op basis van wetenschap-
pelijke studies een potentieel risico inhou-
den voor de hormonenhuishouding en voor-
al de voortplantingsfuncties bij de mens ;

4° de milieunormering in het kader van het
voorzorgsprincipe aan te passen aan de nieu-
we inzichten inzake risico's van stoffen bij
zeer lage concentraties in zover het in de
bevoegdheid van de Vlaamse regering ligt,
en om bij de federale en Europese overhe-
den aan te dringen om hetzelfde te doen ;

5° werk te maken van een verdere responsabili-
sering van het bedrijfsleven in het bepalen
van de schadelijke eigenschappen op het
vlak van hormonale bijwerkingen, van nieu-
we stoffen die in de leefomgeving gebracht
worden, in die mate dat verwacht wordt dat
bedrijven de volledige onschadelijkheid van
stoffen uitputtend aantonen en objectief
aansprakelijk blijven voor de stoffen die ze
mee in omloop brengen ;

6° op de bevoegde Europese niveaus en in het
kader van de Verenigde Naties, niet alleen
aan te dringen op verder studiewerk, maar
ook op concrete actie, met name een urgen-
tieprogramma tot uitbanning van bewezen
'hormonen ontwrichtende stoffen'.

– vraagt aan de Vlaamse regering 

1° in haar preventieprogramma's zowel naar
huisartsen als naar het Medisch School Toe-
zicht toe, extra aandacht te besteden aan het
opsporen van aandoeningen die mogelijk
aanleiding zijn tot latere vruchtbaarheids-
problemen (bijvoorbeeld onderzoek bij jon-
gens naar het voorkomen van spatader in de
teelbal) om aldus problemen in een vroeg
stadium te ontdekken en te verhelpen ;

2° middelen ter beschikking te stellen van
onderzoeksprojecten die erop gericht zijn
xeno-oestrogenen uit het milieu te verwijde-
ren en die relevant kunnen zijn in Europees
perspectief ;

3° middelen ter beschikking te stellen voor ver-
der onderzoek naar de mogelijkheden van
hormonenbehandelingen van mensen met
vruchtbaarheidsproblemen dat relevant kan
zijn in Europees perspectief ;

4° aan het Vlaams Parlement binnen de twee
jaar verslag uit te brengen over de genomen
initiatieven en de resultaten ervan.
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BIJLAGE

HOORZITTING

in het kader van het voorstel van resolutie betreffende de band tussen milieuvervuiling
en hormonale stoornissen, inzonderheid van vruchtbaarheidsstoornissen bij de mens

VERSLAG

namens de Commissie voor Welzijn, Gezondheid en Gezin
uitgebracht door mevrouw Ria Van Den Heuvel
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De Commissie voor Welzijn, Gezondheid en Gezin organiseeerde  over het voorstel van resolutie een
hoorzitting op donderdag 11 december 1997. Als sprekers waren uitgenodigd :

– dokter Benny Verheyden, androloog Univer sitair Ziekenhuis Antwerpen

– professor Frank Comhaire, dienst endocrinolo gie, Universitair Ziekenhuis Gent

– professor Paul Schepens, diensthoofd van het toxicologisch centrum van de Universitaire Instelling Ant-
werpen

– mevrouw An Pauwels, toxicologisch centrum Universitaire Instelling Antwerpen

– professor Thomas D’Hooghe, fertiliteitscen truml UZ Gasthuisberg

– de heer Eco Matser, toxics campaigner Green peace Nederland

– de heer Martin Besieux, vertegenwoordiger van Greenpeace België.

De voorzitter : Naar aanleiding van het voorstel van resolutie van de heer Johan Malcorps, mevrouw
Yolande Avontroodt en de heren Freddy De Vilder en Kris Van Dijck betreffende de band tussen milieu-
vervuiling en hormonale stoornissen bij de mens, organiseren we vandaag een hoorzitting, waarop ik ook
de leden van de commissie voor Leefmilieu en Natuurbehoud welkom heet.

Dokter Benny Verheyden, androloog Universitair Ziekenhuis Antwerpen : Het voorliggende voorstel van
resolutie wijst op de belangstelling van de politieke wereld voor het probleem van de invloed van milieu-
vervuiling op hormonale stoornissen en in het bijzonder vruchtbaarheidsstoornissen bij de mens. De
manier waarop het voorstel is geformuleerd, getuigt van voorstudie en van een zekere kennis van zaken.
Belangrijk is ook dat aandacht besteed wordt aan preventie.

Ongeveer één koppel op zeven kampt met fertiliteitsproblemen en zoekt hiervoor hulp. Wij definiëren in-
fertiliteit als het uitblijven van zwangerschap na één jaar normale en geplande coïtus. In dertig percent van
de gevallen is het fertiliteitsprobleem te wijten aan een predominant vrouwelijke factor, bij nog eens dertig
percent gaat het om een predominant mannelijke factor. Bij de overige veertig percent doet zich zowel bij
de man als bij de vrouw een afwijking voor. Zeven tot tien percent van de totale mannelijke bevolking
heeft dus fertiliteitsproblemen.

Dankzij de zeer snelle evolutie in de medisch geas sisteerde voortplanting kunnen voor deze problemen
symptomatische oplossingen worden aangereikt. De medisch geassisteerde voortplantingstechnieken gaan
van in utero-inseminatie over in vitro-fertilisatie tot intra cytoplasmatische sperma inspuiting (ICSI), een
gecompliceerde techniek waarbij één zaadcel in de eicel wordt gebracht met een micropipet.

Maar de medaille heeft ook een keerzijde : met deze technieken zijn de risico’s op congenitale afwijkingen
groter en de kans bestaat dat de vruchtbaarheidsproblemen op de volgende generatie worden overgezet.
Bovendien is er ook een zeer belangrijke economische overweging : het gebruik van medisch geassisteerde
bevruchtingstechnieken zal bij toenemende infertiliteit een grote belasting voor de sociale zekerheid en de
financiering van de gezondheidszorg betekenen. Preventie is dus zeer belangrijk.

De klinische andrologie kan soms medische aandoeningen die aan de oorsprong liggen van fertiliteitspro-
blemen corrigeren, maar dat is niet altijd mogelijk, zoals bij cryptorchidie die bij volwassenen wordt vastge-
steld. Vaak gaat het ook om het effect van verschillende factoren en daarbij kan alleen preventie baat bren-
gen.

Tot die verschillende factoren rekenen we niet alleen milieu, maar ook onze leefgewoonten. De mens
draagt dus zelf een deel van de verantwoordelijkheid. Er is inderdaad een correlatie tussen roken, alcohol
gebruiken of obesitas, seksueel overdraagbare aandoeningen en vruchtbaarheid.
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We weten al langer dat zware metalen, zoals lood, en DBCP (dibromochloropropaan), dat weliswaar ver-
boden is sedert 1977, een nefaste invloed hebben op de vruchtbaarheid. Het zijn beide zogenaamd testicu-
laire toxines : ze hebben een rechtstreekse invloed op het testisch weefsel.

De spermatogenese is een ingewikkeld hormonaal proces. Het spreekt voor zich dat de minste interferentie
met het delicaat hormonaal evenwicht voor problemen zorgt. Zaadcellen worden aangemaakt in de testi-
kel. Testosteron, aangemaakt in de testikel, zorgt samen met het LH-hormoon, aangemaakt in de hypofyse,
voor een micromilieu waarin zaadcellen rijpen. Het hormoon FSLH, eveneens aangemaakt in de hypofyse,
heeft een regulerende werking. Allerhande stoffen die voorkomen in ons milieu, fungeren als een pseudo
of xeno-oestrogeen en bedriegen die stuurhormonen. Omdat ze toch niet helemaal gelijken op oestrogeen,
worden ze niet afgebroken door onze lever. Daarom verdwijnen ze in onze vetreserves. Bij volwassen man-
nen hebben ze een negatieve invloed op de zaadaanmaak, terwijl een zwangere vrouw een deel van haar
reserves doorgeeft aan haar kind. Bijgevolg kunnen de vrouwelijke hormonen uit haar vetreserve de ont-
wikkeling van een mannelijk foetus ontregelen.

Een Scandinavische studie kreeg aandacht van de pers : de kwaliteit van de zaadcellen zou erg achteruit-
gaan. Deze studie toonde aan dat het volume en de kwaliteit van het sperma daalt. Er is echter geen reden
tot paniek omdat het volume op zich voldoende is om snelle conceptie te garanderen. Hoe dan ook, nie-
mand kan ontkennen dat de zaadkwaliteit daalt. Bovendien heeft onderzoek aangetoond dat de kwaliteit
van zaadmonsters uit verschillende delen van deze wereld niet gelijk is. Wellicht is de oorzaak daarvan het
milieu.

Daarnaast baart de functie van de  individuele zaadcellen ons zorgen. Het vermogen van zaadcellen om in
eicellen binnen te dringen neemt af. In het mannelijk lichaam zijn steeds meer afweerstoffen tegen de eigen
zaadcellen aanwezig. Een ander onrustwekkend feit is het toenemend aantal afwijkingen aan het mannelijk
geslachtsapparaat, zoals hypospadie, waarbij het plasgaatje niet bovenaan de penis is aangebracht, cryptor-
chidie of niet ingedaalde teelballen en  teelbalkanker.

Deze vaststellingen zijn even belangrijk als die over de kwaliteit van het sperma. Preventie en een langeter-
mijnaanpak lijken me aangewezen gezien de hoge financiële gevolgen voor de sociale zekerheid.

Professor Frank Comhaire, dienst endocrinologie, UZ Gent : Ik had al langer een vermoeden dat de infer-
tiliteit was toegenomen. Omdat we nu over technieken beschikken om dit te verhelpen, wordt aan het pro-
bleem meer aandacht besteed.

Uit een studie uitgevoerd in het zuiden van Duitsland, een gebied dat vergelijkbaar is met Vlaanderen,
heeft aangetoond dat 13 percent van de paren die vier jaar gehuwd zijn, ongewenst kinderloos zijn. Nog
eens 15 percent stelt kinderen uit. Als we ervan uitgaan dat hetzelfde percentage - 13 percent - ook van
toepassing  is op die groep, mogen we besluiten dat 1 op 7 paren onvruchtbaar is. Een andere aanwijzing is
dat het geboortecijfer in Vlaanderen daalt, terwijl de vraag naar medische begeleiding bij conceptie stijgt.
Vandaag wordt 3,5 percent van alle baby’s geboren na een medische ingreep.

Sinds 1991 stijgt het aantal meerlingenzwangerschappen. Nu is dat 19 promille of bijna 2 percent. Dat heeft
een belangrijke invloed op de perinatale mortaliteit. In Vlaanderen daalde die tot het jaar 1991, maar daar-
na steeg het cijfer weer. Men nam wel maatregelen om de perinatale mortaliteit te verbeteren, maar omdat
de oorzaak niet werd aangepakt, zitten we nu aan 7,8 promille. Dit is heel slecht. De oorzaak is dus het stij-
gend aantal meerlingenzwangerschappen en de oorzaak daarvan is de toenemende onvruchtbaarheid.

Uit cijfers van de Wereldgezondheidsorganisatie blijkt dat 50 percent van de infertiliteit door een mannelij-
ke factor wordt veroorzaakt. Het is belangrijk de oorzaken te kennen om een doelmatig preventiebeleid te
kunnen uitstippelen.

In een studie voor Vlaanderen heeft men de toestand van 460 jonge, gezonde Vlaamse mannen gevolgd. Zij
kwamen de afgelopen 20 jaar als kandidaat-donoren naar de spermabank. Hun leeftijd schommelt tussen
21 en 40 jaar. Zij selecteerden zichzelf op basis van een goede gezondheid en het feit dat er in de familie
geen ernstige ziektes voorkwamen. Bij jonge mannen is er slechts een beperkt afname van het aantal zaad-
cellen. Maar de manier waarop zaadcellen zich voortbewegen is ook belangrijk: dat moet snel en rechtlijnig
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zijn. We stellen vast dat over één generatie het aantal zaadcellen dat snel of rechtlijnig voortbeweegt,
enorm afgenomen is. Uit de statistieken blijkt dat het ergste sinds ongeveer 6 jaar voorbij is. Ook de vorm
van de zaadcellen is belangrijk: de zaadcel boort zich door de omhulsels van de eicel met een enzym dat
vooraan zit. Het aantal zaadcellen met een goede vorm gaat nog altijd achteruit.

Het aantal mannen met onvoldoende zaadcellen die een normale beweeglijkheid of vorm heeft, bedraagt
nu 45 percent, terwijl dat in 1980 5 percent was. Gelukkig leidt dit niet allemaal tot onvruchtbaarheid. Maar
toch zien we dat toen 1,6 percent onvruchtbaar was en dat dit nu 9 percent is.

Onvruchtbaarheid is een ziektetoestand. Verschillende elementen spelen een rol: een aandoening kan aan-
geboren  zijn, maar komt daarom niet altijd tot uiting. Naast genetische elementen is ook de levensstijl
belangrijk: tabak en alcohol spelen een grote rol. Wij gebruiken in ons voeding veel gemodificeerde of
geharde vetten. Omdat het membraan van een zaadcel uit een laagje olie bestaat, kan de vloeibaarheid van
de zaadcel door die vetten veranderen en dat kan onvruchtbaarheid geven. Andere factoren zijn zware
metalen en hormonen die in het milieu zitten. Belangrijk is dat men inziet dat de onvruchtbaarheidsproble-
men het gevolg zijn van vele factoren en de ene factor de andere versterkt. Wie zich op één factor concen-
treert, komt niet tot een doelmatig preventiebeleid.

Er zijn mannelijke en vrouwelijke hormonen. Ook mannen hebben een kleine hoeveelheid vrouwelijk hor-
moon. De verhouding tussen het vrouwelijk en mannelijk hormoon in het mannelijk lichaam, is zeer
scherp. Het lichaam heeft een complex terugkoppelingssysteem om die verhouding op peil te houden. Bij
de productie van zaadcellen en de centrale regeling van dat systeem spelen vrouwelijke hormonen een
belangrijke rol. Een overvloed aan vrouwelijk hormoon kan het hele proces destabiliseren.

Hierbij zijn milieufactoren belangrijk. Vrouwelijke hormonen worden gemetaboliseerd en komen in de
natuur niet effectief voor. In waterzuiveringsstations worden ze echter opnieuw effectief gemaakt. Hoe
meer waterzuiveringsstations er zijn, hoe meer vrouwelijke hormonen er ook zijn. Op zich is dat echter
geen probleem, omdat vrouwelijke hormonen niet oraal kunnen opgenomen worden. De natuur heeft de
man goed tegen vrouwelijk hormonen beschermd.

Vanaf 1940-1945 duiken er stoffen op die gelijken op natuurlijke vrouwelijke hormonen maar met een
andere structuur. Zo komt het DES-hormoon nog altijd voor in vlees. Ook DDT en PCB’s komen veel
voor. Deze stoffen raakt men niet kwijt. Ze stapelen zich op in de natuur en in het lichaam. Zo wordt ook
het gesulfoneerde nonylfenol, dat vroeger werd gebruikt in waspoeders en ontvetters, en op zichzelf geen
oestrogene werking heeft, omgevormd tot nonylfenol dat wel een pseudo oestrogeen is. Dat gebeurt pre-
cies in waterzuiveringsstations.

Op plaatsen waar de kwaliteit van het zaad slecht is, zoals in Denemarken, is ook het aantal gevallen van
teelbalkanker groot. Tijdens onderzoek in Finland blijkt uit het microscopisch beeld van het teelbalweefsel
dat het aantal mannen met een normaal weefselaspect met de helft is gedaald. Wanneer onvruchtbare man-
nen behandeld worden met een medicatie die het effect van vrouwelijke hor-monen blokkeert, treedt een
gemiddeld drievoudige stijging op van de zaalcelproductie.

We moeten alle elementen samen aanpakken, ieder op zijn eigen terrein. Opvoeding is het belangrijkste
aspect. Vroegtijdig opsporen is eveneens belangrijk. Ouders moeten ervan bewust gemaakt worden dat zij
tijdig naar de huisarts moeten stappen. Wegens de enorme milieuvervuiling is de omgeving in Vlaanderen
niet veilig voor de mannelijke reproductie, in andere streken is dit wel het geval.

De heer Guy Swennen : Welke omgevingsfactoren oefenen een invloed uit ?

Professor Frank Comhaire : Deze resolutie heeft tot doel middelen vrij te maken om op uw vraag te ant-
woorden. De levensstijl en genetische elementen zijn belangrijk. In Vlaanderen worden er meer pesticiden
gebruikt; leven we onder de rook van verbrandingsinstallaties; bevat het vlees meer synthetische hormo-
nen; enzovoort. Zeer veel elementen ondersteunen de hypothese van het belang van de lokale factoren.
Het kan bijvoorbeeld zijn dat de situatie in Nederland of in Wallonië niet zo slecht is. We moeten uitzoeken
welke factoren de hormonen ontregelen. Nu is slechts een kleine fractie ervan bekend. Opsporen is echter
zeer moeilijk. Heel onze omgeving is immers bezoedeld.
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De heer Guy Swennen : Beschikt u over subregionale gegevens voor Vlaanderen ?

Professor Frank Comhaire : Neen. We weten wel dat Toulouse geen gevaarlijke streek is en Parijs wel.

Professor Paul Schepens, diensthoofd van het toxicologisch centrum van de Universitaire Instelling Ant-
werpen : Zijn er verschillen vastgesteld tussen de zwarte en de blanke bevolking van de Verenigde Staten ?
Er is immers een verschil in leefpatroon, levensstijl en genetische elementen.

Professor Frank Comhaire : Dit verklaart waarom het zo vreselijk moeilijk is om hierover uitspraken te
doen. We moeten hier zeker rekening mee houden. Ik verwijs naar het systematische onderzoek van de stu-
denten van de middelbare scholen. Niet alleen milieufactoren zijn verantwoordelijk voor de verminderde
vruchtbaarheid. Zij spelen echter, in samenhang met de andere factoren, wel een belangrijke rol bij de evo-
lutie ervan.

Mevrouw Yolande Avontroodt : De resolutie wil meer middelen voor onderzoek ter beschikking stellen.
Moeten we hier echter geen prioriteiten stellen ? Mij heeft uw uitleg over de waterzuiveringsstations bij-
zonder getroffen.

In Vlaanderen zijn er weinig gegevens beschikbaar, want er gebeurt weinig registratie. U haalt een onder-
zoek op een middelbare school aan. Gaat het hier over een project, een eigen studie of een systematisch
onderzoek ?

U zegt dat de perinatale sterfte opnieuw daalde tussen 1991 en 1994. Daarna neemt ze opnieuw toe. Wat is
de reden van deze stijging ?

Professor Frank Comhaire : Ook de ingenieurs die verantwoordelijk zijn voor waterzuiveringsstations, zijn
gevoelig geworden voor dit probleem en willen het mee oplossen. Mijn uitspraken zijn immers bewezen.
Door de scheikundige reacties in waterzuiveringsstations ontstaat een hoge concentratie aan natuurlijke
vrouwelijke hormonen. Zo dacht men vroeger dat waspoeders inert waren. Indien ze echter in aanraking
komen met de anaërobe bacteriën in het bezinksel van waterzuiveringsstations worden ze omgevormd tot
pseudovrouwelijke hormonen.

Het onderzoek in de school in Aarschot was een pilootproject en is beperkt tot één jaar. Hoewel men heel
enthousiast was en dit project wou uitbreiden, is dat onderzoek niet verder gezet. De katholieke scholen
hebben afgehaakt en er zijn ook geen middelen ter beschikking gesteld voor onderzoek in het volgende
jaar. Nochtans is preventie op deze leeftijd heel belangrijk en de jongens van die leeftijd zijn ook geïnteres-
seerd.

De perinatale sterfte en de levensverwachting zijn de basisgegevens voor de bepaling van de kwaliteit van
de zorg in een land. Ons land scoort hier niet heel goed. De stijging van de perinatale sterfte is echter het
gevolg van de stijging van het aantal meerlingenzwangerschappen, wat dan weer het gevolg is van de toe-
name van de geassisteerde fertiliteit. De technische kennis hiervoor is aanwezig en de vraag ernaar stijgt.
Er zijn echter ook negatieve kanten aan. De kostprijs voor de perinatale zorg en de zorg voor het kind tot
de leeftijd van drie jaar bij geassisteerde fertiliteit is veel hoger.

De heer Johan Malcorps : Xeno-oestrogene stoffen zouden elkaar kunnen versterken. De studie van
McLaughlin die de duizendvoudige synergie bevestigde, werd daarna door hemzelf teruggenomen. Sedert-
dien zijn er al berichten in de pers verschenen als zou er geen sprake zijn van milieueffecten. Andere stu-
dies kwamen tot de tegengestelde conclusies, zij het met gematigder cijfers. Is er nu al dan niet een syner-
gie-effect tussen verschillende toxische stoffen ? 

De heer Frank Comhaire : Het gaat nog verder dan dat. Bepaalde stoffen zouden een tegengif vormen
voor mekaar. Atrazine, fyto-oestrogenen, dioxines, oestrogenen en DDT zijn op zich schadelijk, maar de
combinatie ervan zou goed zijn voor de gezondheid. Dergelijke beweringen komen voort uit een opeensta-
peling van op zich juiste gegevens in een foutief kader.
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Zo was er de conclusie dat DDT geen rol speelt bij het ontstaan van borstkanker. Er zou immers geen gro-
tere concentratie van die stof gevonden zijn in het bloed van vrouwen met borstkanker. Die grotere con-
centratie vinden we echter wel in het borstweefsel. Zo strooit men constant informatie rond die op zichzelf
juist is, maar die een verkeerd beeld ophangt. Dit alles is gebaseerd op een gebrek aan kennis en een
gebrek aan middelen voor behoorlijk onderzoek.

De voorzitter : Ik heb het gewaardeerd dat genees heren, die toch curatieve actoren zijn, hier hebben
gepleit voor een preventieve aanpak. Preventie is immers een Vlaamse bevoegdheid. Ook de impact van
het milieu is een belangrijke Vlaamse verantwoordelijkheid.

Mevrouw An Pauwels, toxicologisch centrum Uni versitaire Instelling Antwerpen : Ik wil de organisatoren
danken omdat ik als doctoraatsstudent aan het toxicologisch centrum van professor Schepens hier een uit-
eenzetting kan komen houden. Mijn studie gaat over het verband tussen de gechloreerde pesticiden, PCB’s
en vruchtbaarheidsproblemen bij vrouwen.

De laatste jaren kwamen er in de medische literatuur steeds meer gegevens vrij over dalende fertiliteit.
Men wijst daarbij met een beschuldigende vinger naar de omgevingsfactoren. Een aantal milieuvervuilende
stoffen zouden een pseudohormonale werking hebben. Dit zou kunnen leiden tot ontwikkelingsstoornissen
bij mens en dier. Stoffen met mogelijk pseudohormonale werking omvatten onder meer synthetische hor-
monen, gechloreerde pesticiden, PCB’s; dioxines, phtalaten, alkylfenolen en bisfenol A.

Onze studie gaat voornamelijk over het effect van gechloreerde pesticiden en PCB’s op de vruchtbaarheid.
Het gebruik van PCB’s is al sinds de jaren zeventig verboden, maar er blijven nog steeds residuen bestaan
in sedimenten en humane weefsels. Het gaat immers om erg stabiele stoffen. Bij ons onderzoek werken we
samen met de fertiliteitscentra van de universitaire ziekenhuizen van Antwerpen, Leuven en Gent. We
nemen vet- en bloedstalen. De concentratie aan PCB’s en pesticiden die we daarin vinden, vergelijken we
met die van een controlegroep. Via vragenlijsten gaan we na of deze blootstelling beroepsmatig is, te wijten
aan woonomgeving of door occasioneel contact met deze producten.

Onder de term pesticiden worden een duizendtal verschillende producten ondergebracht. Vierhonderd
daarvan worden in ons land legaal gebruikt in de land- en tuinbouw. Het gebruik ervan ligt in België een
stuk hoger dan het Europese gemiddelde. Bij de dagelijkse gemiddelde Belgische voedselopname vindt
men 54 pesticideresiduen terug. Zeventig percent van de bladgroenten bevat pesticiden. In twintig percent
van de gevallen worden de Belgische normen overschreden.

Sedert 1960 werd er een verband vastgesteld tussen de blootstelling aan pesticiden en vruchtbaarheidspro-
blemen bij dieren. Over de hele wereld zijn er hierover publicaties verschenen. Belangrijk is de Nderlandse
studie die peilde naar vruchtbaarheid bij fruittelers. Daarbij werd vastgesteld dat het aantal concepties tus-
sen maart en november daalt, en dat is precies de periode waarin het grootste aantal pesticiden wordt
gebruikt.

In meer recente studies, zoals die van de Landbouwfaculteit in Wageningen, wordt de invloed van pestici-
den en PCB’s op de groei en de ontwikkeling van jonge kinderen bestudeerd. Er zijn nog geen officiële
resultaten bekend, maar uit de eerste metingen zou blijken dat kinderen in risicogebieden die gevoed wor-
den met moedermelk vaker een groeiachterstand en neurologische problemen vertonen dan kinderen
gevoed met flessenmelk.

Enkele opmerkingen omtrent wetenschappelijk onderzoek dienen gemeld. De vraag is of dierexperimen-
teel onderzoek mag geëxtrapoleerd worden naar de mens. Bij dierexperimenten gebruikt men kortlevende
dieren. De producten die een toxische respons uitlokken zijn echter vaak reeds lang in het lichaam aanwe-
zig voor ze een effect hebben. Daardoor zijn bepaalde symptomen niet aantoonbaar in kortlevende dier-
soorten. Resultaten van dierexperimenteel onderzoek zijn dan ook niet altijd extrapoleerbaar naar de
mens.

Er is nog onvoldoende geweten over de blootstelling aan twee of meer pesticiden of aan een combinatie
van pesticiden en andere chemische stoffen. Even min is onderzoek verricht naar de beperkte concentratie
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waar we op chronische wijze aan blootgesteld worden. Ze kunnen elkaar tegenwerken of elkaars werking
versterken.

Er worden ADI (Aanvaardbare Dagelijkse Inname)-waarden vastgesteld voor elke pesticide door een
gemengde commissie van de FAO en de WHO. Meestal gebeurt dit op basis van experimenteel onderzoek
met dieren. De bestaande reglementering berust daardoor op onzekerheden, watot een ongerechtvaardigd
veiligheidsgevoel kan leiden. Bovendien wordt geen rekening gehouden met de illegale markt van pestici-
den en met geïmporteerde groenten en fruit uit landen waar de pesticidenormen minder streng zijn. Ook in
het dagelijkse huishoudelijk gebruik komen we trouwens in contact met pesticiden : lindaan bijvoorbeeld
in luizenshampoo.

Voor sommig wetenschappelijk onderzoek is er al genoeg evident materiaal beschikbaar. Bijkomend
onderzoek is dus niet aangewezen. Dit is onder meer het geval met de dioxines uit de huisvuilverbrandings-
ovens. De toxiciteit van dioxines staat vast. De overheid moet niet wachten om in te grijpen en de
betreffende ovens te sluiten. Een preventief optreden is wenselijk. Voor andere materies is het wetenschap-
pelijk onderzoek nog ontoereikend. Eerst moet het probleem geobjectiveerd en gelokaliseerd worden. Ver-
volgens is multidisciplinair wetenschappelijk onderzoek noodzakelijk.

Voor een aantal producten uit de chloorchemie bestaan er alternatieven die zich echter nog in een teststa-
dium bevinden. Het is tijd voor de praktische uitwerking. Voor bepaalde gevallen is het aangewezen om
nieuwe testmethoden te ontwikkelen.

Onlangs werden persconferenties georganiseerd door het European Environmental Bureau en door de
Vlaamse Artsen voor Milieu (VLAM). Een Waalse wetenschapper toonde aan dat 6 percent van de kan-
kers een gevolg is van de toenemende blootstelling aan pesticiden. In de EU wil men een positieve lijst
opstellen van 90 pesticiden. Van vijftig van de 90 pesticiden is de toxiciteit voldoende bewezen dat het
onaanvaardbaaar zou zijn dat ze op een positieve lijst van de EU zouden komen. Het spreekt vanzelf dat
deze pesticiden van de lijst zouden moeten worden geschrapt. De VLAM pleit voor een meldpuntennet-
werk voor milieu en gezondheid.

De heer Johan Malcorps : Sommige vrouwen kie zen bewust voor borstvoeding. Als wat u zegt klopt, dan
rijzen er uiteraard grote problemen. Moet de vrouwen worden aangeraden om beter geen borstvoeding te
geven ? Moeten de vrouwen in risicovolle gebieden worden gewaarschuwd ? Welke oplossingen stelt u
voor ? 

Mevrouw An Pauwels : U kan die vraag beter rich ten tot mijn promotor : professor Schepens. Hij houdt
zich bezig met de problematiek van de dioxines in borstvoeding.

Professor Paul Schepens : Ooit werd me gevraagd om een rapport op te stellen in verband met voedings-
middelen; toen ik een vergelijking maakte met de concentratie van dioxines in moedermelk werd ik vrien-
delijk verzocht het woord dioxine niet te gebruiken. In Nederland is het een taboewoord. Het is belangrijk
om mensen terzake te sensibiliseren. In 1976 waren er ongeveer 6.000.000 chemische producten gekend.
Twintig jaar later bleek dat dit aantal al was verdubbeld. Gemiddeld komt een Westerling in zijn leven met
60.000 tot 70.000 chemische producten in contact. Van de meeste van deze producten is de toxiciteit niet of
nauwelijks bekend. Men zou al kunnen beginnen met de 50 toxische producten uit de genoemde EU-lijst te
schrappen.

Professor Thomas D’Hooghe, fertiliteitscentrum UZ Gasthuisberg : De vraag of de vruchtbaarheid in de
laatste decennia is afgenomen is controversieel. We moeten rekening houden met de brede maatschappelij-
ke achtergrond. Zo is onvruchtbaarheid de laatste 20 tot 30 jaren langzamerhand uit de taboesfeer gehaald
en meer bespreekbaar geworden. Orale contraceptie laat toe om de vruchtbaarheid beter te plannen : daar-
door neemt het geduld af. Bovendien moeten we rekening houden met een specifiek Belgische situatie :
per 200.000 tot 250.000 inwoners is er een fertiliteitscentrum. Het Europees gemiddelde is 1 centrum op
800.000 inwoners. Er is dus een overaanbod.

Een tweede belangrijk punt is de leeftijd waarop een vrouw voor het eerst moeder wordt. In het begin van
de jaren ‘90 kregen slechts 10 tot 15 percent van alle vrouwen hun eerste kind aan de leeftijd van 28 jaar of
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meer. Nu is dat aantal gestegen tot 20 en zelfs 30 percent. Daarbij komt dat de vruchtbaarheid bij de vrouw
daalt vanaf 30 jaar.

Een derde punt werd weliswaar nog niet onderzocht, maar heeft waarschijnlijk ook invloed. Er is een posi-
tieve correlatie tussen de vruchtbaarheid en het aantal keren per week dat de liefde wordt bedreven. Het
komt vaker voor dat beide partners een carrière uitbouwen, en dit zal ongetwijfeld invloed hebben op het
coïtaal gedrag.

Gaat de mannelijke vruchtbaarheid achteruit ? Er zijn voldoende redenen om ongerust te zijn, reden tot
paniek is er echter nog niet. De regionale verschillen moeten wel verder onderzocht worden.

Sinds 1985 voeren we in de Kempen een onderzoek naar de invloed van cadmium op de nierfuncties. Nu
wordt dit onderzoek uitgebreid en gaan we ook de invloed van cadmium op de fertiliteit na. Er is weinig
literatuur beschikbaar. Er zijn een aantal studies over de blootstelling aan cadmium op het werk die aanto-
nen dat dit een nefaste invloed heeft op zowel de vrouwelijke als de mannelijke fertiliteit. Bovendien zorgt
het voor een gedaalde spermakwaliteit en - eveneens bij de mannen - voor hormonale stoornissen. Er zijn
weinig gegevens over de blootstelling aan cadmium in het milieu. In Zweden werd een vergelijking
gemaakt tussen een groep mensen die op minder dan 20 kilometer van een kopersmeltfabriek woont en
een groep die op meer dan 20 kilometer van die fabriek woont. Er werd geen verschil in fertiliteit vastge-
steld. Wat men echter niet onderzocht heeft, is de koperconcentratie in het lichaam.

Wij concentreren ons op de blootstelling aan cadmium door inademing of door het eten van besmet voed-
sel. Wij richten ons op de Antwerpse Kempen, en meer bepaald op een gebied tussen Mol, Lommel en
Neerpelt. Een regio met een hoge cadmium-concentratie. Ons controlegebied ligt daaronder : Hechtel-
Eksel.

Cadmium stapelt zich in ons lichaam op ter hoogte van de nieren en zorgt daar voor schade. We merken
dat de nierfilter slechter functioneert net zoals de nierbuisjes.

Uit stalen blijkt dat de cadmiumconcentratie in de bodem tussen 1985 en 1989 vervijfvoudigd is in vergelij-
king met het controlegebied. Dat cadmium zit ook in de groenten : de cadmiumconcentratie is minstens
verdubbeld in vergelijking met het controlegebied. Er is een duidelijk verband tussen de bodemconcentra-
tie, de afgenomen nierfunctie en de cadmiumconcentratie in groenten. Een vergelijkbare Nederlandse stu-
die uitgevoerd in het zuiden van de provincie Noord-Brabant - dus in de buurt van ons studiegebied - heeft
bewezen dat het aantal kunstmatige inseminaties bij koeien daar hoger is dan in hun controlegebied.
Bovendien zijn er in dat gebied meer tweelingen en meer complicaties bij de geboorte. Koeien eten gras,
mensen groenten uit hun moestuin. Er zijn dus duidelijk indicaties.

Momenteel proberen wij het verband tussen fertiliteit en blootstelling aan cadmium na te gaan. Technisch
is het zelfs mogelijk de vorige generaties te onderzoeken, aangezien men de levenslange opname van cad-
mium in het bloed kan meten. Het probleem is echter dat deze studie onvoldoende financiële steun krijgt.
Als dat niet verandert, kunnen we het onderzoekstempo niet verhogen en moeten we tot ver in de volgen-
de eeuw wachten op resultaat.

De heer Johan Malcorps : Er is de situatie in Hoboken. Union Minière heeft wel beterschap beloofd, maar
is er zicht op de mogelijke gevolgen van de loodvervuiling op de vruchtbaarheid ? OVAM en Union Miniè-
re gaan samenwerken om de zware metalen te immobiliseren in de bodem. Lost dit de problemen voor de
volksgezondheid op ? 

Professor Thomas D’Hooghe : Over blootstelling aan cadmium in bedrijven zijn er wel gegevens. Maar rui-
mer onderzoek, over de blootstelling in het milieu in het algemeen, is nog niet gebeurd.

De heer Johan Malcorps : Zijn er gegevens over blootstelling bij zwangerschap ? 

Professor Thomas D’Hooghe : Er zijn een aantal studies. Maar ik heb die niet nagekeken. Wellicht gaan die
studies ook vooral in op de risico’s op de werkplaats. De onderzoeken vermelden misschien ook de gege-
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vens van de omgeving van het bedrijf en van het controlegebied. Het controlegebied is essentieel om het
materiaal te kunnen vergelijken.

De heer Etienne De Groot : Zijn er gegevens uit het verleden over de vruchtbaarheid van mensen die veel
met lood in aanraking kwamen, bijvoorbeeld schilders en vrachtwagenchauffeurs ?

De heer Thomas D’Hooghe : Die gegevens zijn niet gekend. Er is wellicht niet het epidemiologisch onder-
zoek gebeurd dat daarvoor nodig is. Pas nu kan men de nodige middelen inzetten.

Mevrouw Yolande Avontroodt : Gaat het bij de zware metalen meestal niet over historische vervuiling ?
Die wordt momenteel in kaart gebracht, dus er kunnen maatregelen genomen worden om de vervuiling te
verminderen. Mevrouw Pauwels wees erop dat er internationale studies zijn. Die moeten we dus niet over-
doen. Voorts wou ik weten of er nog studies over de invloed van zware metalen zijn, buiten de reeds beken-
de nierpathologie. Of neemt de KU Leuven hierin het voortouw ? 

Professor Thomas D’Hooghe : Ik hoop dat het over historische blootstelling gaat, maar dat betwijfel ik ten
zeerste. De fabriek in Hoboken ligt niet bepaald stil.

Mevrouw Yolande Avontroodt : Zware metalen zijn misschien meer beheersbaar dan onbekende stoffen
als dioxine.

Professor Thomas D’Hooghe : Gegevens over de invloed op de werkvloer en op de omgeving van bedrij-
ven, zijn bekend. Maar verder bestaat er nauwelijks studiemateriaal. Onze studie staat aan de top wat de
nierfuncties betreft, maar niet als het over fertiliteit gaat.

Professor Frank Comhaire : Er zijn studies van de Wereldgezondheidsorganisatie over de blootstelling aan
lood. Die studies werden onder meer in Thailand uitgevoerd. De resultaten zijn onduidelijk. Wanneer een
onderzoek gevoerd wordt, blijkt de blootstelling vaak plots te verdwijnen.

De vraag van mevrouw Pauwels is belangrijk : is het nog zinvol om stoffen waarvan we allemaal weten dat
ze schadelijk zijn, verder te onderzoeken ? 

Er werd gezegd dat het optreden van meerlingenzwangerschappen verband zou houden met een teveel aan
vruchtbaarheidscentra. Het is belangrijk voor de volksgezondheid om te weten of er inderdaad overbehan-
deling is. Maar dat blijkt niet het geval te zijn. In Nederland is de oprichting van IVF-centra gebonden aan
strenge wetten. Toch zijn daar nauwelijks meer behandelingen dan in België : in Nederland is dat 1 op 850,
in België 1 op 800. Een studie van de heer Janssens wees uit dat de succeskansen geen verband houden met
het aantal behandelden. Ook bleek dat de slaagkans in kleinere centra groter is dan in grote centra, omdat
de motivatie van de behandelende arts er groter is. Wanneer we de regeling van de IVF-centra willen her-
bekijken, moeten we met deze gegevens rekening houden.

Professor Thomas D’Hooghe : In Groot-Brittannië werd het negatieve verband aangetoond tussen de kan-
sen op succes en het aantal IVF-behandelingen, in een studie gebaseerd op niet minder dan 20.000 cycli.
Bovendien, hoe meer centra, hoe meer behandelingen er nodig zijn om alles rendabel te houden. Dat is een
economisch gegeven.

De voorzitter : Dat zijn twee standpunten. Mis schien kunnen we er later nog eens op terug komen.

Dokter Benny Verheyden : Ik wil ingaan op iets wat de heer De Groot zegde. In Antwerpen hebben we
een hele cohorte mensen die wellicht al van kindsbeen af aan lood werden blootgesteld. We weten allemaal
dat lood toxisch is. Daar kunnen we perfect de invloed van lood op de fertiliteit onderzoeken.

Professor Paul Schepens : Lood geeft niet echt ge netische defecten, maar tast bepaalde mitochondrische
hersenfuncties aan. Wanneer dat gebeurt voor of omstreeks de geboorte, kan dat leiden tot een dalend IQ,
met alle gevolgen van dien. Dat kan men perfect objectief meten.
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Cadmium is één van de weinige metalen die opgenomen worden in groenten en planten. Voor tuintjes die
in de buurt van een bedrijf liggen, is dat een belastende factor.

De voorzitter : Dan geven we nu het woord aan de vertegenwoordigers van Greenpeace.

De heer Eco Matser, toxics campaigner Greenpeace Nederland : Wij brachten twee rapporten over hor-
moonverstorende stoffen uit. Onze angst is dat foetussen al gevolgen van deze hormoonverstorende stof-
fen ondervinden, de effecten worden pas veel later in het leven zichtbaar. Zoals iedereen weet, regelen hor-
monen veel vitale functies, onder meer de voortplanting. Hormoonverstorende stoffen komen overal voor,
van de Noordpool tot en met de Zuidpool. Men vindt ze ook in alle strata. Er is een ophoping van de stof-
fen, soms zijn er lage hoeveelheden in het milieu, maar door bioconcentratie (stapeling in het lichaam)
kunnen hoeveelheden in organismen wel 27 miljoen keren zo hoog zijn. Blootstelling is onvermijdelijk.
Sommige zaken kan men vermijden, bijvoorbeeld roken.

De hormoonverstorende stoffen lijken op de hormonen in het lichaam. Ze belemmeren de werking van de
natuurlijke hormonen. Ze beïnvloeden de werking van de productie en de afbraak van de hormonen in het
lichaam. Ze verstoren de regulering van het hormonaal systeem. Deze effecten zijn echter heel moeilijk te
doorzien. Lage concentraties kunnen immers een groot effect hebben. De concentraties zijn soms zelfs niet
te meten. Er zijn eveneens effecten in de periode van foetusvorming, de kwetsbaarheid en het effect zijn
dan veel groter.

De effecten van hormoonverstorende stoffen situeren zich in de eerste plaats, maar niet alleen op het vlak
van de voortplanting. De daling van de kwaliteit en van het aantal zaadcellen en de stijging van het aantal
gevallen van testiskanker zijn tekenend. Het is ethisch onaanvaardbaar om hierover bij mensen studies uit
te voeren. We kunnen enkel aantonen dat bepaalde maatschappelijke gebeurtenissen een effect hebben.
Een goed voorbeeld is het DES-hormoon, kinderen van moeders die dit synthetisch hormoon innamen,
hebben nu te kampen met vruchtbaarheidsproblemen.

Het is wel tekenend dat de baby’s in Rotterdam slechter presteren dan in de andere regio’s in Nederland,
als gevolg van blootstelling aan dioxines en PCB’s. Het is veel eenvoudiger om verregaande effecten vast te
stellen bij dierstudies. Andere effecten zijn de aantasting van het immuunsysteem : men wordt ziek. De
effecten op het zenuwstelsel houden gevaren in voor het intellect van mens en dier. De huidige concentra-
ties in het milieu hebben effecten op mens en dier. En er zijn grote gevaren vooral voor de volgende gene-
ratie.

De hormoonverstorende stoffen zijn : organohalogenen, bestrijdingsmiddelen, plastics en industriële che-
micaliën. De vooruitzichten zijn niet zo best. Er is een voortgaande blootstelling, ondanks het feit dat bij-
voorbeeld PCB’s en dioxines verboden zijn. Deze stoffen blijven in het milieu aanwezig. Ze worden ook
nog altijd gebruikt in zuidelijke landen. Dit heeft effecten in deze landen zelf maar door de verspreiding
ervan, ook hier. Heel veel stoffen worden ook hier nog gebruikt of komen vrij bij productieprocessen.

Risicoanalyse biedt geen oplossing. Men doet veel studies maar brengt geen oplossingen aan. Onderzoek
alleen is niet voldoende. Er moeten nu maatregelen getroffen worden. Zowel in de industrie als in de poli-
tiek moet er een evolutie komen naar een schone productie. Deze stoffen mogen niet gebruikt worden in
landbouw en industrie. we kunnen het risico niet lopen. Als we telkens de schadelijkheid moeten bewijzen
per stof, blijft er steeds een grote groep stoffen over waarover we niets weten. Als er één afgekeurd wordt,
wordt er verder geproduceerd met analoge stoffen. De bewijslast moet worden omgekeerd : de producent
moet de onschadelijkheid vooraf aantonen.

De consument moet ook betere informatie krijgen over de samenstelling van de producten. Het recent
voorbeeld van het PVC-speelgoed toont aan dat de fabrikanten niet bereid zijn de samenstelling van het
product te geven.

De heer Martin Besieux, vertegenwoordiger van Greenpeace België : De hormonale verstoring door dioxi-
neachtigen is de meest opgemerkte en bestudeerde problematiek. Via het onderzoek hiervan zijn veel
inzichten ontstaan over het mechanisme van de hormonale verstoring. Dioxineachtigen zijn de dioxines, de
furanen en sommige PCB’s. Ze worden als groep benaderd omdat ze gemeenschappelijke kenmerken ver-
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tonen. Ze worden niet geproduceerd maar zijn ongewenste bijproducten. Ze vragen dus een aparte beleids-
benadering.

Tot de groep dioxines behoren tientallen chemische stoffen en zij hebben effect op het receptorenmecha-
nisme. Ze gaan tot de kern van een cel en creëren een cascade van negatieve effecten. Ook indirect zijn er
effecten bijvoorbeeld door de verandering van de geslachtshormonen. Ook de Nederlandse Gezondheids-
raad spreekt over een dubbel effect : direct via de receptoren en indirect op de geslachtshormonen. De
Nederlandse Gezondheidsraad publiceert ook een lijst van de studies die een associatie aantonen tussen
hormonale ontregeling en effect op voortplanting en ontwikkeling. Van de 63 hier opgesomde studies gaan
er 31 over dioxine-achtige stoffen en van de 75 associaties gaan er 25 over deze stoffen.

De effecten op de hormoonverstoring beslaan een zeer breed spectrum en kunnen aanleiding geven tot
een algemene achteruitgang onder meer op het gebied van immuniteit, intellectuele vermogens en vrucht-
baarheid. Omdat deze effecten zich afspelen op niveau van een populatie zijn ze moeilijk vast te stellen.

Greenpeace vindt dat er voldoende elementen zijn om een 0-norm voor de dioxines te realiseren en vraagt
dat iets dergelijks opgenomen wordt in de resolutie.

Inzake de immuniteit zien we een toename van de infectieziekten en een verandering van de cellen van het
immuunsysteem.

Er is ook een invloed op het zenuwstelsel. De ontwikkeling van het zenuwstelsel en van de hersenen wordt
gereguleerd door de schildklierhormonen. Of een hormoonontregeling tijdens de ontwikkelings fase de
oorzaak kan zijn van een verstoring van het zenuwstelsel en zelfs tot blijvende hersenschade kan leiden,
moet nog bewezen worden. In ieder geval wordt blootstelling aan dioxines in verband gebracht met storin-
gen in het zenuwstelsel. Er is een verband vastgesteld met verminderde leerprestaties bij proefdieren. Wan-
neer moeders tijdens de zwangerschap per ongeluk aan dioxines werden blootgesteld, zien we een gemid-
delde daling van het IQ. Uit Nederlandse studies zijn ook ontwikkelingsstoornissen gebleken.

Voor de dioxine-achtigen is het dus duidelijk dat de concentraties in het milieu voldoende hoog zijn en dat
er gevolgen zijn voor het ongeboren leven en voor de gezondheid van volwassenen. Deze gevolgen zijn
vaak subtiel. Ze manifesteren zich in een algemene achteruitgang van de gezondheid. Hier moet het voor-
zorgsbeginsel gaan spelen. Voor dioxines is het overduidelijk dat er een breed spectrum aan effecten is via
hormoonverstoring. Het klassieke drempelmodel kan hier niet van toepassing zijn. In de klassieke risico-
analysebenadering  gaat men er namelijk van uit dat er onder een bepaalde drempel geen gevaar is voor de
gezondheid. Voor dioxines is er waarschijnlijk geen drempel.

De herziening van de dagelijkse innamenorm van dioxines, die voorzien is voor 1998, is daarom een groot
probleem voor de Wereldgezondheidsorganisatie. Greenpeace gaat akkoord dat er meer onderzoek nodig
is naar het mechanisme van hormoonverstoring. Dit moet gebeuren in een internationaal kader. Onder-
zoek alleen is niet voldoende. In Vlaanderen en op nationaal vlak moeten er politieke stappen gezet wor-
den. Het is niet meer aanvaardbaar het zerogericht dioxinebeleid nog langer uit te stellen.

Twee belangrijke beslissingen van de internationale politieke gemeenschap kunnen in Vlaanderen in
beleidsdaden worden omgezet. Tijdens de Noordzeeconferentie van juni 1995 werd een afspraak gemaakt,
onder meer door België, om de lozingen en de emissies van dioxines in één generatie uit te faseren. De
dioxineniveaus in de moedermelk, in de deposities, in water en in lucht moeten tot het nulniveau worden
teruggebracht. Daarbij is er dus duidelijk sprake van een nulobjectief, van een tijdskader en van een
manier waarop deze doelstellingen kunnen bereikt worden. Dit moet namelijk gebeuren via de Best
Beschikbare technieken en via een materiaalpolitiek die gevaarlijke stoffen door andere stoffen vervangt.
Het milieuprogramma van de Verenigde Naties wil tegen 2000 internationaal bindende instruc ties uitwer-
ken voor een wereldwijd actieplan. Dat bevat een lijst van twaalf aan te pakken stoffen. Daarbij behoren
onder meer de dioxines, de furanen  en de PCB’s.

Vlaanderen heeft een reden om in actie te komen, want het is op wereldvlak een black point inzake dioxi-
nes. Het kan een voortrekkersrol vervullen door alle dioxinebronnen droog te leggen. De afvalverbranding
is daarbij een eerste terrein, maar de andere sectoren moeten volgen. Dat betekent dat men zich niet mag
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beperken tot het plaatsen van filters. Die laten immers nog steeds dioxines door en ze verplaatsen het pro-
bleem van de lucht naar de bodem en naar het water. Men moet alternatieven zoeken voor de verbranding
van alle vormen van afval die chloorhoudende stoffen bevatten.

Professor Paul Schepens : Ik begrijp dat het vermij den van dioxines in de toekomst realiseerbaar is. Hoe
zit het met de PCB’s ? De productie ervan is sedert jaren verboden. Nochtans liggen ze nog steeds her en
der opgeslagen, onder meer in lekkende tanks.

De heer Martin Besieux : Op internationaal vlak werden duidelijke afspraken gemaakt die door België
niet geïmplementeerd werden. Alle PCB’s die in gebruik zijn, moeten worden geïnventariseerd. Deze stof-
fen moeten trouwens voor 2000 vernietigd zijn.

De voorzitter : Wat is de aard van deze afspraken ?

De heer Martin Besieux : Deze beslissingen zijn in internationaal verband genomen. De Belgische over-
heid moet zich eraan houden. Inzake de Noordzeeafspraken ontbreken de structuren voor de uitwerking
en voor de controle ervan. Er is in ons land ook geen Noordzeewet. Er wordt aan gewerkt, maar dat lijkt
toch problematisch te verlopen.

Professor Paul Schepens : Op welke manier wordt daaraan gewerkt ? Wellicht is dat vergelijkbaar met de
opsporing van hormonen in het vlees.

De heer Johan Malcorps : Gisteren was er in de commissie Leefmilieu en Natuurbehoud een hoorzitting
over de alternatieven voor afvalverbranding. Er zijn ook andere bronnen van dioxines. Hebt u daar zicht
op ? Welke maatregelen zijn daartegen nodig ? 

Er zijn nog andere stoffen waarvoor er even goed een nulnorm zou moeten bestaan. Ik denk bijvoorbeeld
aan kankerverwekkende stoffen zoals benzeen, die vrijkomen door het autoverkeer. In die zin is de nul
norm gevaarlijk.

De heer Martin Besieux : In het VITO-rapport wer den de verschillende bronnen van dioxine-uitstoot
geïnventariseerd. Er werd een milieubeleidsplan voor dioxine gemaakt, maar dat bleef jarenlang in de lade
liggen. Het MINA-plan heeft ook een opdracht terzake, maar daar is al twee jaar niets aan gebeurd. Ande-
re bronnen van dioxinevervuiling zijn onder meer ziekenhuisafval.

De mensen vragen zich af waartoe de internationale afspraken dienen om naar een zero-uitstoot te gaan.
Er is inderdaad een afspraak om de concentratie van deze stoffen in de Noordzee en in de oceaan in één
generatie tot het nulniveau terug te brengen. Dat nulniveau moet wel duidelijk gedefineerd worden. Zo
hebben de Verenigde Staten en Canada over de betekenis van een dergelijk nulniveau duidelijke afspraken
gemaakt over de grootste waterreservoirs (The Great Lakes). Daarbij wordt ook rekening gehouden met
een zekere achtergrondcontaminatie.

De internationale gemeenschap geeft twee manieren aan om deze doelstellingen te bereiken. Ten eerste is
er een dwingende handelwijze nodig op ethisch niveau. Er moet namelijk gestreefd worden naar de beste
beschikbare techniek. Niet een norm van 0,1 nanogram dioxines per kubieke meter emissie, maar een
waarde van 0,006 nanogram zou volgens de stand van de Best Beschikbare Technieken moeten worden
bereikt indien men het afval thermisch wil behandelen maar ook hiervoor bestaan alternatieven en is de
nulnorm haalbaar. Daarnaast is er het belang van de materiaalpolitiek. De discussie over afvalverbranding
beperkt zich tot een lagere uitstoot van dioxines. Volgens Greenpeace moet er echter in de eerste plaats
een inputdiscussie plaatsvinden. Er moet ruimte worden gecreëerd voor alternatieven. We willen tot een
wettelijke basis komen zodat promotie kan worden gevoerd voor producten die aanleiding geven tot een
lagere dioxine-uitstoot. In de afvalstoffenreglementering bestaat al de mogelijkheid voor de Vlaamse over-
heid om bepaalde producten die minder aanleiding geven tot de dioxine-uitstoot aan te bevelen.

De discussie heeft momenteel vooral betrekking op de gezondheidsnormen : er bestaat een norm van 10
picogram per dag. In België is er echter geen enkele norm. De federale gezondheidsraad heeft voorgesteld
om de aanbeveling van de Nederlandse gezondheidsraad te volgen om de gezondheidsnorm te verlagen tot
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1 pg dioxinen per kg lichaamsgewicht per dag. Voor dioxines bestaat er geen gezondheidsnorm in België.
Maar de drempelwaarde van dioxinen is waarschijnlijk nul. Bij wijze van overgangsmaatregel stelt Green-
peace voor dat er een gezondheidsnorm komt die lager is dan wat er nu reeds in ons lichaam en de omge-
ving aanwezig is aan dioxinen. De overheid moet een inspannings- en een resultaatsverbintenis aangaan.
Het Nederlandse parlement heeft in augustus een motie goedgekeurd waarin de regering wordt gevraagd
om tegen 1 januari 1998 een stappenplan op te stellen om dit te realiseren. Producten die aanleiding geven
tot een hoge dioxine-uitstoot moeten worden vervangen door geschikte alternatieven.

Mevrouw Yolande Avontroodt : Kan u ons dit stappenplan ter beschikking stellen ?

De heer Eco Matser : Het stappenplan is nog steeds in de maak.

Mevrouw Yolande Avontroodt : Uw uitspraak was dus voorbarig.

De heer Martin Besieux : Het parlement heeft gevraagd om de norm met een factor 10 te verminderen. De
regering liet echter weten hier de noodzaak niet van in te zien. Vandaar de motie van het parlement.

Professor Frank Comhaire : De overheid zal en kan uiteindelijk toch niet doen wat gevraagd wordt. Ze
moet rekening houden met te veel factoren. De overheid en Greenpeace moeten zich daarom vooral toe-
spitsen op het educatieve. De bevolking verwacht aanvaardbare, efficiënte alternatieven. Ze zal het plastic
botervlootje niet gemakkelijk opgeven als boter die op een andere manier bewaard wordt sneller ranzig
wordt.

De heer Eco Matser : In Nederland werd een keten van wasserijen gelanceerd die water en zeep gebruiken
in plaats van perchloorethyleen. Dit alternatief wordt gepromoot door Greenpeace.

De heer Martin Besieux : Het Vlaamse bedrijf E cover levert voor het alternatief van de droogkuis op basis
van mogelijk hormoonverstorende chemicaliën de zepen die een aanvaardbaar alternatief vormen. Green-
peace heeft in België gepleit voor de organisatie van wasserijketens die wassen met water en zeep. Dit is
een goed voorbeeld van een zinvol educatief project.

Professor Frank Comhaire : Het is belangrijk om een en ander aan de man te brengen. Enkel wanneer de
druk van de bevolking voldoende groot is, zal de overheid de nodige inspanningen doen.

De voorzitter : Uw opmerking is een zinvolle aan vulling op de resolutie. Daarin wordt immers geen aan-
dacht besteed aan communicatie en aan het educatieve aspect. We zullen daar alsnog werk van maken.

Het werkveld van Greenpeace is veel ruimer dan de thematiek die vandaag aan bod is gekomen. Uw aan-
wezigheid onderstreept dan ook het belang van deze problematiek. Ik dank alle sprekers die deze hoorzit-
ting hebben mogelijk gemaakt. Ik hoop dat uw ervaringen vandaag het contact tussen wetenschap en poli-
tiek zullen bevorderen.
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